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 Výbor pro výchovu a vzdělávání ZHMP 

18. 4. 2023 

 

II. jednání Výboru pro výchovu a vzdělávání ZHMP (dále jen „Výbor“) se uskutečnilo od 14.00 hod. 

v zasedací místnosti č. 135 Nové radnice MHMP. 

Jednání řídil předseda Výboru Jiří Brůžek.  
 

Přítomní členové/ky Výboru: 

Jiří Brůžek 

Mgr. Kateřina Arnotová 

Ing. Mariana Čapková, MBA 

Mgr. Jan Čižinský 

Bc. Jan Kolář 

Lucie Kubesa 

RNDr. Marcela Plesníková 

MgA. Irena Pohl Houkalová  

prof. MUDr. Zdeněk Seidl, CSc. 
 

Omluveni:  

Ing. Jana Komrsková 

Mgr. Jakub Lepš, M.A. 
 

Hosté: 

Mgr. Eva Dvořáčková, Českomoravský odborový svaz pracovníků ve školství  

PhDr. Eva Houdová, odbor školství, mládeže a sportu MHMP 

Jaroslav Houdl, veřejnost, pedagogický pracovník ZUŠ 

Ing. Monika Puchelová, koordinátorka školské prevence, odbor sociálních věcí MHMP 

Mgr. Marta Semelová, KSČM 

Barbora Stárková, poradkyně radního Mgr. et. Mgr. Antonína Klecandy  

Šárka Václavíková, sekretářka dlouhodobě uvolněného předsedy Výboru Jiřího Brůžka 

Petr Vlasák  
 

Tajemnice: 

Mgr. Lenka Němcová, ředitelka odboru školství, mládeže a sportu MHMP  
 

Program: 

1. Zahájení, schválení programu a volba ověřovatele zápisu. 

2. Souhrnná informace o tiscích schválených Radou HMP na jejím 8. - 11. jednání. 

3. Tisky, které budou předloženy k projednání na zasedání ZHMP:  

Z-10382 (ZL Střední odborná škola pro administrativu EU, Praha 9, Lipí 1911); 

Z-11150 (ZL Gymnázium, Praha 9, Litoměřická 726); 

Z-11176 (ZL Základní umělecká škola Klementa Slavického, Praha 5 – Radotín, Zderazská 6); 

R-47271 (návrh na poskytnutí účelové dotace MČ Praha 6 a MČ Praha 8 na realizaci 

intenzivních kurzů výuky ČJ pro žáky základních škol s OMJ); 

4. Aktuální informace z oblasti primární prevence rizikového chování dětí a mládeže v HMP – 

Ing. Monika Puchelová, koordinátorka školské prevence, odbor sociálních věcí MHMP. 

5. Témata Výboru pro výchovu a vzdělávání pro další jednání. 

6. Různé 

7. Diskuse a závěr. 

1. Zahájení, schválení programu a volba ověřovatele zápisu. 
Jednání zahájil úvodním slovem předseda Výboru Jiří Brůžek ve 14.10  hodin.   

Přítomno bylo 7 členů. Výbor byl usnášeníschopný. 
 

Ověřovatelem zápisu z jednání byla navržena MgA. Irena Pohl Houkalová. 

Hlasování: pro – proti – zdržel se 

             7 – 0 – 0 

Návrh byl schválen. 
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Předseda Výboru zahájil hlasování o programu jednání.  

Hlasování: pro – proti – zdržel se 

              7 – 0 – 0 

Program jednání byl schválen. 
 

2. Souhrnná informace o tiscích schválených Radou HMP na jejím 8. – 11. jednání. 

Předseda Výboru otevřel rozpravu k předložené souhrnné informaci o materiálech projednávaných na 

8. - 11. jednání Rady HMP a předal slovo ředitelce Němcové, která se vyjádřila ke dvěma materiálům 

řešící stížnosti na střední školy. Česká školní inspekce stížnost na příspěvkovou organizaci Střední 

průmyslová škola strojnická, škola hlavního města Prahy, Praha 1, Betlémská 4/287 vyhodnotila 2x jako 

důvodnou ve věci nedostatečné komunikace školy s rodiči a 1x jako nedůvodnou ve věci (ne)uzpůsobení 

speciálních vzdělávacích potřeb. Ředitelka Němcová zde doplnila, že při vyhodnocování stížností není 

odbor SML MHMP vždy ve shodě s ČŠI, a proto s ředitelem Pražského inspektorátu připravuje 4 

semináře pro ředitele škol zřizovaných HMP dle jednotlivých typů škol. Semináře se budou konat 

v červnu na půdě Pražského inspektorátu. Stížnost na Základní školu pro žáky se specifickými 

poruchami učení, Praha 6 - Řepy, U Boroviček 3 byla ČŠI vyhodnocena jako nedůvodná. 

Předseda Výboru Brůžek projevil zájem o účast na seminářích ČŠI, ředitelka Němcová se pokusí zajistit.  
  
Mgr. Čižinský dorazil ve 14:15.  

Přítomno bylo 8 členů Výboru. Výbor byl usnášeníschopný. 
 

RNDr. Plesníková se tázala, z jakého důvodu je poslední materiál R-47111 k návrhu na poskytnutí 

neinvestiční účelové individuální dotace Nadačnímu fondu GAUDEAMUS na zajištění 31. ročníku 

Dějepisné soutěže studentů gymnázií České a Slovenské republiky řešen samostatně. Ředitelka 

Němcová ozřejmila, že žadatelem je mimopražský subjekt, který tuto soutěž pořádá i pro školy na území 

HMP. Jedná se o soutěž kvalitní s dlouhodobou tradicí.  

MgA. Pohl Houkalová hovořila o převedení uměleckých soutěží typu A na Uměleckou radu a s tím 

spojenou změnu financování. Ředitelka Němcová uvedla analogicky sportovní soutěže a vidí v tom 

snahu MŠMT převést finanční zátěž na kraje. Jedná se i o volnočasové aktivity (domy dětí a mládeže). 

MŠMT takto postupuje, i když kraje nesouhlasí. Další centrální úřad přesunul své kompetence, tentokrát 

MPSV převedlo projekt Obědy do škol na kraje – převedení administrativy však ohrožuje jeho realizaci.  

MgA. Pohl Houkalová upozornila na stále se zvyšující administrativní zátěž ředitelů škol. Tento trend 

považuje za neudržitelný. 

Předseda Výboru vstoupil do diskuze a upozornil na činnost a nástroje sociálních odborů městských 

části, pedagogický pracovník nemůže tuto roli suplovat. Diskuze s Mgr. Čižinským, který považuje za 

účelnější, když ředitel školy má přehled.  

Do rozpravy o jednotlivých tiscích se dále nikdo z členů nepřihlásil. Předseda Výboru zahájil hlasování. 
 

Usnesení: 

Výbor bere předloženou souhrnnou informaci o tiscích projednaných na 8. – 11. jednání RHMP na 

vědomí. 

 

Hlasování: pro – proti – zdržel se 

              8 – 0 – 0 

Informace byla vzata na vědomí.  
 

3. Tisky, které budou předloženy k projednání na zasedání ZHMP.  

Předseda Výboru předal slovo ředitelce Němcové, která stručně představila materiály předkládané 

ZHMP. Jedná se především o technické tisky, které řeší změny zřizovacích listin příspěvkových 

organizací (změny v katastru nemovitostí, doplňková činnost). Blíže upřesnila materiál týkající se 

návrhu na poskytnutí účelové dotace MČ Praha 6 a MČ Praha 8 na realizaci intenzivních kurzů výuky 

ČJ pro žáky základních škol s odlišným mateřským jazykem. Na Praze 6 a 8 jsou dlouhodobě 

provozovány tzv. „průtokové třídy“ pro žáky, kteří vůbec neovládají český jazyk. Považujeme za  

potřebné na takové aktivity přispívat z krajského rozpočtu.  
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Mariana Čapková dorazila 14:30.  

Přítomno bylo 9 členů Výboru. Výbor byl usnášeníschopný 
 

Předseda Výboru se zajímal o stav žádostí o zápis oboru vzdělání Gymnázium. Ředitelka Němcová 

uvedla, že MŠMT již ve věci zápisu 3 gymnázií u středních odborných škol vydalo kladné rozhodnutí  

(Vyšší odborná škola zdravotnická a Střední zdravotnická škola, Praha 1, Alšovo nábřeží 6, Obchodní 

akademie Bubeneč a Střední průmyslová škola elektrotechnická, Praha 10, V Úžlabině 320. V současné 

době MŠMT vyřizuje žádost SŠ obchodní, Praha 2, Belgická 250/29 o zápis oboru vzdělání Ekonomické 

lyceum.  

Nyní budeme jednat s výše uvedenými školami o vyhlášení a organizaci přijímacího řízení v režimu 

druhých kol.  

Ředitelka Němcová dále uvedla, že jednou z dalších překážek navyšování kapacit jsou hygienické 

limity. Ministerstvo zdravotnictví již v problematice nedostatečných kapacit středních škol zavedlo 

institut výjimky z hygienických požadavků stanovených v zákoně o ochraně veřejného zdraví. O 

povolení výjimky rozhoduje místně příslušná krajská hygienická stanice. MUDr. Seidl vyjádřil 

pochybnost, zda budou krajské hygienické stanice výjimky povolovat.  

Předseda Výboru vyzval, zda mají přítomní k tomuto bodu nějaké další připomínky či dotazy. Do 

rozpravy se již nikdo nepřihlásil. Předseda Výboru zahájil hlasování.  
 

Usnesení:  

Výbor předložené tisky doporučuje Zastupitelstvu HMP ke schválení v předloženém znění.  

 

Hlasování: pro – proti – zdržel se 

  9 - 0 - 0 

Návrh byl doporučen Zastupitelstvu HMP ke schválení. 
 

4. Aktuální informace z oblasti primární prevence rizikového chování dětí a mládeže v HMP – Ing. 

Monika Puchelová, koordinátorka školské prevence, odbor sociálních věcí MHMP 

Předseda Výboru předal slovo paní Ing. Puchelové, koordinátorce školské prevence odboru 

sociálních věcí MHMP.  

Ing. Puchelová představila činnosti v oblasti školské prevence:  

▪ Dotační řízení HMP – Program primární prevence ve školách a školských zařízeních pro rok 

2023. Letos bylo alokováno 25 mil. Kč (loni 18 mil. Kč). Dotační řízení se snaží ředitelům, kteří 

mají spoustu jiných úkolů a čelí administrativní zátěži, co nejvíce pomoci v záležitosti prevence.  

▪ Vzdělávání a metodické vedení oblastních metodiků prevence (MP) a školních metodiků 

prevence (ŠMP) z rozpočtu HMP. 

▪ Dotace pro HMP na základě výzvy MŠMT pro podávání žádostí o dotaci v oblasti primární 

prevence rizikového chování a duševního zdraví. 

Jedná se o pravidelná setkání s metodiky prevence, spolupráce s MČ (koordinátoři prevence). V Centru 

sociálních služeb funguje pražské centrum primární prevence (CPP), HMP může spolupracovat 

s odborníky v této instituci. CPP pomáhá, neboť provozuje vlastní šetření rizikového chování na 2. 

stupni ZŠ a na SŠ. CPP může data z tohoto výzkumu prezentovat na některém z dalších zasedání 

Výboru. Z výzkumu jednoznačně vyplývá, že psychická kondice žáků je špatná – časté známky depresí, 

velké závislosti zejména u chlapců (počítače, návykové látky, pornografie), sebepoškozování většinou 

u dívek.  

Dotační program ve školách a školských zařízeních pro rok 2023 se zaměřuje na vzdělávání ve 

všeobecné prevenci – pro pedagogy (řešení obecných situací) a na specializační studium pro školní 

metodiky prevence, možnosti krizové intervence a nově také sociomapování. Podpora primární 

prevence ve školách je realizována ve dvou rovinách: všeobecné či následné – indikované (reagující na 

konkrétní situaci). Dále dotační program nabízí péči o duševní zdraví pro děti (participující společnosti 

Fokus, Nevypusť duši) 

O dotační program je velký zájem, zapojena je řada subjektů (nejen škol). Přesto došlé žádosti byly z 

30 % kráceny možnostmi rozpočtu. 

Vzdělávání a metodické vedení oblastních metodiků prevence v Pedagogicko-psychologických 

poradnách a školních metodiků prevence:  
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Kurz krizové intervence; Supervize pro oblastní metodiky prevence, pedagogy a školní psychology; 

spolupráce s Metropolitním zdravotnickým servisem - pracovní skupina dětské duševní zdraví.  

Dotace z výzvy MŠMT – finanční prostředky ze státního rozpočtu ve výši 826 000 Kč – použití na 

krizovou intervenci, zatím proškolení lektorů na zvládání agresivních jedinců aART. Tento program byl 

původně zaměřen na mládež, která vykazuje problémy s chováním. Adaptovaný program je upraven na 

agresivní chování tak, že jedinci se učí běžným sociálním dovednostem, kterým se mnohdy nemohou 

naučit ve své rodině (požádat o pomoc, poděkovat, přijmout kritiku), dále se učí morálnímu usuzování.  

MUDr. Seidl se podivil nad vysokými čísly depresivních žáků. Ing. Puchelová ozřejmila, že tento trend 

se prohloubil v době výskytu onemocnění covid-19 a dosud se nesnížil.   

Ředitelka Němcová potvrdila, že zpětná vazba z pedagogicko-psychologických poraden je obdobná. Po 

odeznění covidu se psychické zdraví žáků nezlepšilo.  

MgA. Pohl Houkalová opět upozornila na přetížení ředitelů škol. Ředitel školy již nemá kapacitu být 

odborníkem i v oblasti šikany. V oblasti uměleckého vzdělávání se základní umělecké školy snaží dostat 

do bezpečí primární prevence i děti z vyloučených lokalit či sociálního prostředí. V rámci základních 

uměleckých škol se zapojují do spolupráce se speciálními školami. V hromadných výchovách (např. 

předmět hudební nauka, výtvarný obor) řeší učitelé obdobné situace jako na ZŠ či SŠ. 
 

Mgr. Kateřina Arnotová jednání opustila ve 14:59. 

Přítomno bylo 8 členů. Výbor byl usnášeníschopný. 
 

MUDr. Seidl diskutoval o náplni Metropolitního zdravotnického servisu (oblast duševního zdraví) a 

druhu spolupráce HMP. Ing. Puchelová ocenila, že vznikla pracovní skupina, která tvoří novou strategii 

duševního zdraví. Centrum duševního zdraví pracuje přímo s dětmi – placeno ze zdravotního pojištění, 

jedná se o ambulantní záležitost. 

Proběhla diskuze o personálním obsazení center, neboť je obecně nedostatek dětských psychologů a 

psychiatrů.  

Předseda Výboru poděkoval Ing. Puchelové za prezentaci a její práci v oblasti školské prevence a 

zhodnotil potřebu navýšit finanční prostředky v této oblasti.    
 

5. Témata Výboru pro výchovu a vzdělávání pro další jednání. 

Předseda Výboru vyzval členy Výboru, aby navrhli témata na další zasedání Výboru. 

Ing. Čapková navrhla k prezentaci akci ZUŠ Open, kterou zajišťuje MgA. Pohl Houkalová.  

MgA. Pohl Houkalová ráda představí Nadační fond Magdaleny Kožené, který ročně podporuje cca 350 

stipendistů. Festival ZUŠ Open začíná 21. května, 17. května bude tisková konference.  
 

6. Různé  

V tomto bodě se MgA. Pohl Houkalová vrátila k nedostatečným kapacitám a připomněla školy ostatních 

zřizovatelů, a to zejména školy církevní.  

Ředitelka Němcová doplňuje, že se pracuje na novele vyhlášky č. 410/2005 Sb., o hygienických 

požadavcích na prostory a provoz zařízení a provozoven pro výchovu a vzdělávání dětí a mladistvých.   

Debata probíhá zejména v prostředí Poslanecké sněmovny. Ostatní kraje zatím kapacitní problémy 

nepociťují, vyjma Středočeského a Jihomoravského kraje.   
 

Lucie Kubesa jednání opustila v 15:17. 

Přítomno bylo 7 členů. Výbor byl usnášeníschopný. 
 

Předseda Výboru otevřel debatu o demografických prognózách na území HMP, které zpracovává Institut 

plánování a rozvoje. Navrhl, aby se městské části více podílely na vstupních datech (mají přehled např. 

o developerských projektech). IPR musí vytvořit jednotnou metodiku a pracovat s aktuálními daty.   

Ředitelka Němcová doplnila, že ne všechny MČ mohou zřizovat základní školu – týká se malých 

městských částí MČ, kde výstavba ZŠ není udržitelná z rozpočtového (investice, provoz) ani 

demografického hlediska (úbytek žáků v dlouhodobějším horizontu). Ve Středočeském kraji chybí 

školy ve vnějším prstenci Prahy.  

Barbora Stárková doplnila, že IPR bude každoročně inovovat demografickou prognózu. 

Předseda Výboru a ředitelka Němcová jsou toho názoru, že některé informace IPR mít nemůže. 

Například kolik městských částí pronajímá školské objekty soukromým subjektům a vysokým školám, 

které nemusí splňovat hygienické požadavky a školské objekty nemusí primárně využívat (tj. nikoli na 

regionální školství).  
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MgA. Pohl Houkalová se přimlouvá za podporu speciálního školství a ve věci kapacit navrhuje setkání 

se se zástupci církevního a soukromého ZŠ a SŠ, kteří také na území HMP poskytují službu občanům. 

Ředitelka Němcová doplnila, že limitujícím faktorem jsou prostorové možnosti. Speciální školy mají 

nedostatečnou kapacitu a v tomto roce byl odbor nucen přijmout opatření k přijímání do středních 

speciálních škol zřizovaných HMP a stanovit školám k doplnění kritérium přednostně přijímat ty 

uchazeče, kteří se na SŠ hlásí poprvé, nikoli ty, kteří již SŠ absolvovali. Není zde spádovost, takže opět 

zaznamenáváme tlak ze strany obyvatel Středočeského kraje.  
 

RNDr. Marcela Plesníková jednání opustila v 15:30. 

Přítomno bylo 6 členů. Výbor byl usnášeníschopný. 
 

MUDr. Seidl doporučil, aby městské části sdělily informace o pronajímaných objektech.  

Ředitelka Němcová uvedla, že 17. 5. 2023 proběhne jednání s městskými částmi i na toto téma.  

Předseda Výboru ukončil diskuzi k bodu 6.   
 

7. Diskuze a závěr 

Všechna témata již byla diskutována v bodech předcházejících. Předseda Výboru na závěr poděkoval 

všem přítomným za účast a ukončil jednání v 15:38.  

 

 

 

 

 

………………………………………………… 

Jiří Brůžek, předseda Výboru pro výchovu a vzdělávání ZHMP   

 

 

 

 

………………………………………………… 

MgA. Irena Pohl Houkalová, ověřovatelka zápisu 

 

 

 

 

 

Zapsala: Mgr. Lenka Němcová, tajemnice Výboru pro výchovu a vzdělávání ZHMP 
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